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Magyar—román 
r 

írószövetségi 
együttműködés 

Két évre szóló magyar— sére. írók. alkotók is ielen 
román írószövetségi együtt- lesznek Magyarország, illet-
működési megállapodást ír- ve Románia felszabadulásá-
tak alá szerdán a Magvar nak 40. évfordulója alkal-
Irók Szövetsége székházé- mából rendezendő ünnepsé-
ban. geken. illetve az ünnepi 

Az együttműködés alapián könyvhéten, 
a két ország írószövetsége A jövő évi munkatervben 
kölcsönösen fogadia egymás szerepel egvebek között, 
alkotóit Az idén mindkét hogv Romániából is érkez-
országban megrendezik ..A nek íróvendégek Kosztolá-
drámairodalom aktuális nvi Dezső, valamint Lukács 
problémái" című kerekasz- György születésének 100. év-
tal - beszélgetést. Sor kerül fordulója alkalmából tartan-
irodalmi folyóiratok szer- dó ünnepségekre. Ugyancsak 
kesztőinek tapasztalatcseré- 1985-ben fiatal írók részvé-
tére. műfordítók tanulmány- telével rendeznek kerekasz-
útiára. s írókat is kölcsönö- tal-beszélgetést a prózáról 
sen fogadnak az irodalmi és Magvarországon és Romá-
társadalmi élet megismeré- niában. (MTI) 

Pártbizottság! ülés 
Kisteleken 

Ülést tartott a megyei népfrontbizottság 

Javultak a lakosság 
életkörülményei 

Dr. Komócsin Mihály előadása gazdaságpolitikai kérdésekről 
A népfrontmozgalom hagyományai közé sorolható im-

már. hogy időről időre áttekintik a gazdasági életben el-
ért eredményeket, valamint az éppen aktuális feladatok 
közül mindazokat, amelyek megoldásához az állampolgá-
rok mozgósításával, szervezésével eredményesen járulhat-
hozzá. Lényegében e hagyomány jegyében zajlott le a 
Hazafias Népfront Csongrád megyei bizottságának tegnap 
délelőtt. Szegeden megtartott ülése. A megjelenteket Nagy 
István elnök köszöntötte, majd a kitűzött napirendnek 
megfelelően dr. Komócsin Mihály, az MSZMP Központi 
Bizottságának tagja. a megyei pártbizottság első ti tkára 
tartott előadást időszerű gazdaságpolitikai kérdésekről. 

Megalakulása óta első 
ülését tartotta tegnap, szer-
dán délután Kistelek városi 
jogú nagyközségi pártbizott-
sága. A testület jelentést 
hallgatott meg arról, miként 
sikerült a gazdaságpolitikai 
feladatokat végrehajtani a 
nagyközségben és a környe-
ző településeken. Erről dr. 
Tóth Ferenc első titkár tá-
jékoztatta a pártbizottság 
tagjait. 

A testület elfogadta ezévi 
munkaprogramját, valamint 

a munkabizottságok ülés. 
tervét 

Ami kiemelendő: a mező. 
gazdaságban az 1982. évit 
meghaladó termelési szín-
vonal elérése a cél. Ez a 
növénytermesztésben a ho-
zamok emelését az állatte-
nyésztésben a termelés szin-
tentartását igényli. 

A pártbizottság tegnapi 
ülésén feladatul tűzték ki 
azt is. hogy az irányítás ú j 
formáihoz igazodva a szö-
vetkezetek erősítsék együtt-
múKödésüket. 

A KISZ KB középiskolai 
és szakmunkástanuló taná-
csánál elkészítették a nvári 
vezetőképző és szakmai tá-
borok orogramiát. 

Sokéves hagyomány nak 
megfelelően ez évben is 
megrendezik az iskolai 
KISZ-bizottságok titkárai-
nak országos táborát, ame-
lyen — júniusban. Balaton-
györökön — középiskolai if-
júsági vezetők kicserélhetik 
tapasztalataikat felkészül-
hetnek a következő tanítási 
és mozgalmi év feladataira. 
Egyhetes táborozáson ve-
hetnek részt a kollégiumi 
diáktanácsok titkárai júli-
usban Csopakon. 

Már most nagv az érdek-
lődós a július második felé-
re Nyíregyháza-Sóstóra ter-
vezett tábor iránt, amelyen 
mintegy 170 diákújságíró, 
-rádiószerkesztő vesz részt. 
Ugyancsak Níregyháza-
Sóstón találkoznak a legjobb 
diákszínjátszók: a táborba 
az országos diáknapok be-
mutatóin aranyoklevelet 
nyert diákszínpadok legte-
hetségesebb szereplőit híviák 
meg. 

Júliusban Velencén a hír-
adás-. a gépjármű- és az 
oktatástechnikai diákkörök 
tagjai táboroznak, majd át-
adják helyüket a számítás-
technika iránt érdeklődő 
középiskolásoknak. 

szabályozzák e klubok nyit-
vatartását, a gépek üzemel-
tetésének idejét, hogy a 
gyermekek ne használhas-
sák ezeket a berendezése-
ket. 

A sajtótájékoztatón hang-
súlyozták. hogy továbbra is 
szükség van a hasznos 
elektronikus játékokra, 
ezért az ÁlB kísérletkép-
pen maga is vásárolt ilyen 
automatákat, s azokat az 
Ezermester Vállalat kiköl-
csönzi majd. 

megfeleljen a magasabb 
minőségi követelményeknek. 

A Borsodi Vegyi Kombi-
náttól kapott tájékoztatás 
szerint a náluk gyártott 
karbamid és ammonszulfát 
imül,rágyák máris minden 
tekintetben megfelelnek a 
kívánalmaknak. A mészam-
monsalétrom műtrágyáknak 
azonban csaknem egynegye-
de még másodosztályú. A 
minőség további javítására 
korszerűbb technológiai el-
járások bevezetését tervezik. 

A Péti Nitrogén Művek-
ben nemrégiben olyan be-
rendezésekkel egészítették 
ki az ammóniumnitrát 
gyártó sort, amelyekkel 
ugyancsak a műtrágya ned-
vességtartalmát tudiák mér-
sékelni. így várható, hogv 
a vállalatnál az idén készü-
lő százezer tonna nitrogén 
alapú műtrágya teljes egé-
szében első osztályú lesz. 

A szuperfoszfát műtrágyát 
a hazai gyártók közül már 
csak a Peremartoni Vegy-
ipari Vállalat szállítja por 
alakban. A gazdaságos 
azonban szívesebben vásá-
rolják a granulált műtrá-
gyát. mert azt gazdaságo-
sabban tudják hasznosítani. 
Most a peremartoniak is 
granuláló üzemet építenek, 
és a jövő év végétől a fel-
használók által keresettebb 
granulált szuperfoszfátot 
készítenek. (MTI) 

Az elmúlt esztendőről 
szólva a megyei pártbizott-
ság első titkára emlékeztet-
te hallgatóságát arra, hogy 
népgazdasági céljaink közül 
az elsőrendű jelentőségűe-
ket elérte az ország, noha 
ehhez igen kedvezőtlen kül-
gazdasági, olykor külpoliti-
kai természetű feltételeken 
kellett felülemelkedni. A 
tavalyi év első felében még 
bőven hatott a gazdasági 
recesszió számos hátránya; 
hagyományosan jelentős, 
dollárral fizető piacainkon 
csak nagy nehézségek árán 
tudtunk eladásokat eszkö-
zölni. Ilyen körülmények 
között is eleget kellett tenni 
nemzetközi fizetési kötele-
zettségeinknek, ugyanakkor 
az éves tervben foglaltakkal 
összhangban — bár szerény 
életszínvonal csökkenés mel-
lett — megőriztük legfonto-
sabb szociális vívmányain-
kat. Teljes maradt a foglal-
koztatás, az áruellátás szín-
vonala az esetenként tapasz-
talt hiánycikekkel együtt is 
kielégítőnek mondható. 
Emelkedtek 'a családi pótlé-
kok, a legalacsonyabb nyug-
díjak és szociális járadékok 
A megfelelő párt- és kor-
mányhatározatok nyomán 
egyre jobban kiteljesedő, 
úgynevezett második gazda-
ság révén a lakosság jöve-
delme kismértékben emelke-
dett az elmúlt évben. Mind-
ez olyan sikere az egész 
magyar társadalomnak, 
amelyre joggal lehetünk 
büszkék, hiszen nálunk gaz-
dagabb országok sora nem 
volt képes hasonló teljesít-
ményre 1983-ban. Beszédes 
bizonyíték erre, hogy mi-
közben hazánk megőrizte 
nemzetközi fizetőképessé-
gét. sőt jelentős aktívumot 
értünk el a külkereskede-
lemben, seregnyi ország 
vált fizetésképtelenné. Kül-
gazdasági partnereink mind-
ezt elismerik, hitelképessé-
günk megítélésekor kellően 
respektálják. Nem árt tehát 
ha magunk se feledkezünk 
meg eredményeinkről, még 
akkor sem. amikor kedvünk 
és szándékunk szerint gyor-
sabban haladnánk előre a 
szocialista építőmunkában. 

Az országos helyzetkép 
vázolását követően részlete-
sebben beszélt dr. Komó-
csin Mihály megyénk gaz-
daságának múlt évi eredmé-
nyeiről: 

— Az 1970-es árvíz óta a 
legnehezebb esztendő volt 
megyénkben a tavalyi. Szá-
mos kedvezőtlen körülmény 
— a növénytermelést sújtó 
aszály, az ennek nyomán 
előállt konzerv- és élelmi-
szeripari növekedési ütem-
csökkenés. a megyében levő 
k'sebb-nagvobb szénhidro-
gén-előfordulások hozam-
csökkenése az építőipari tel-
iesítmények romlása, az alu-
míniumipari termékek kül-
piaci árzuhanása, és még 
számos má s negatív tenden-
cia érvényesülése — együt-
tesen okozta, hogy sok év 
után először az elmúlt év-
ben megyénk gazdasága nem-
tudta javítani korábbi ered-
ményeit. Az ipari és a me-
zőgazdasági termelés értéke 
egyaránt elmaradt az 1982. 
évitől. Részletesen szólt er-
ről a megyei pártbizottság 
1983. decemberi ülése, s 
miután az ott hozott határo-
zat ismert a közvélemény 

előtt, most csupán utalás-
ként említettem e nem ked-
vező tényeket — mondta a 
szónok majd emlékeztetett 
a megve dolgozó társadal-
mának szorgalmát, tisztessé-
ges helytállását bizonyító 
eredményekre. Ezek közül 
kiemelt jó néhányat: 

— Népgazdasági szempont-
ból legértékesebbnek az 
exporttermelés növekedése, 
valamint a dollárral fize-
tendő beszerzések volume-
nének jelentős csökkentése 
minősíthető. Az ipari üze-
mekben azonos mennyiségű 
és minőségű termék előállí-
tásához kevesebb import-
alkatrészt használtak föl, 
jelentősen csökkent az azo-
nos termékfaj tára eső ener-
gia. és anyagfelhasználás 
is. Az ésszerű takarékosság 
jegyében kidolgozott intéz-
kedési terveket a legtöbb 
üzemben nagy erőfeszítések 
árán realizálták a dolgozók. 
Túl nem becsülhető eredmé-
nyeket értünk el az ipari, 
a mezőgazdasági és a .lakos-
sági .(pgy.usztásban j s a 
olajnak mint fűtőanyagnak 
más tüzelőkkel való kivál. 
tásájban, T,i?b.bek között, a 
Hazafias Népfront mozgósí-
tó munkájának köszönhető-
en korábban értéktelennek 
minősített hulladékokról de-
rült ki. hogy megfelelő 
technológia kidolgozásával 
értékes nyersanyagként 
hasznosíthatóak. Ilyen anya-
gok szervezett összegyűjté-
séből is kivették részüket a 
népfront városi és községi 
bizottságai. Nagy értékeket 
sikerült megmenteni a pusz-
tulástól a rendelkezésre ál-
ló építőipari kapacitások 
eev részének a tatarozásra 
történt átállításával. Nem 
kevésbé fontos, hogy az el-
múlt évben több száz hek-
tár termőföldet rekultivál-
tak a mezőgazdasági üze-
mek. E munkáknak is nem-
egyszer kezdeményezője volt 
a népfront. 

— Gazdaságépítő mun-
kánk értelme, célja az, hogy 
a lakosság a lehetőségekkel 
arányosan jobb körülmé-
nyek között éljen — mond-
ta a megvei pártbizottság 
első titkára, amikor a ta-
valyi eredményeket és gon-
dokat ismertetve áttért an-
nak elemzésére, miként is 
alakultak megyénkben az 
életkörülmények: 

— Az országos átlagnál 
magasabb szintű maradt a 
lakosság foglalkoztatási 
szintje. Ugyanakkor nem si-
került jelentősen előrelépni 
az iparstruktúra révén meg-
lévő bérhátrányok leküzdé-
sében. Ennek ellenére Csong-
rá-1 megyében talán az or-

szágos átlagot meghaladó 
még mindig az egy főre ju-
tó jövedelem. Ennek ma-
gyarázata az igen kiterjedt 
másodlagos gazdaságban 
re i lik. Nálunk a kereső la-
kosságnak megközelítőleg 
75 százaléka a háztáji, vagy 
kisegítő gazdaságban is 
anyagi javakat termel. s ez 
kedvezően hat a jövedelmi 
viszonyokra. Az elmúlt év-
ben igen sok vállalati gaz-
dasági munkaközösség is 
megalakult, ami kétszeresen 
is üdvözölhető tény, hiszen 
egyfelől az ezekben munkát 
vállalók segítenek föloldani 
bizonyos szűk termelőkapa-
citásokat. másfelől p e d g 
gyarapítják az ipari munká-
sok jelentős hányadának; 
iövedelmét is. Arra termé-
szetesen változatlanul gon-
dot kell fordítani, hogv az 
elsőként említett szempont 
hozza létre, működtesse 
mindenütt a gmk-kat. 

A tisztes jövedelmi szint-
nél alig kisebb jelentőségű, 
hogv a kereskedelmi válla-
latok munkájának eredmé-
nyeként meg tudtuk őrizni 
a megyében a közellátás ko-
rábban kialakult színvona-
lát. Hiánycikkek ugyan 
akadtak tavaly is, az alap-
ellátás azonban zavartalan 
volt. Ebben igen nagy része 
volt, s marad továbbra is a 
határ menti árucsere-forga-
lomnak. amely tavaly meg-
kétszereződött. Változatla-
nul nagy gondot fordítot-
tunk a megyében a lakás-
építésre. Sikerrel tettük ezt, 
ámít* bizonyít, hogy tavaly 
összesen 3853 laká s épült 
föl. s miután a korábbinál 
kevesebb került szanálásra, 
lakásvagyonunk gyorsabban 
nőtt az országos átlagnál. 
Ebben is fontos része volt 
a népfrontnak, hiszen nem 
egv esetben a tömegmozga-
lom aktivistái hívták föl a 
figyelmet bontásra ítélt, da 
még megmenthető, sőt kom-
fortosítható lakásokra, ó r i á -
sit javult a megyében a 
közműellátás is. összesen f/0 
kilométernyi ú j villany- és 
gázvezeték készült el. s erre 
nagyon sok ú j családi ott-
hont. illetve közintézmény t 
csatlakoztattak. Nyilvánva-
lóan szerényebb mértékben, 
de azért figyelmen kívül 
nem hagyhatóan javult me-
gyénkben az egészségügvi 
ellátás, s kulturális intéz-
mények közül is ió néhá-
nyat felújítottak, a tervek-
ben szereplő mértékben 
gyarapodtak az iskolai tan-
termek é s bővültek a gyer-
mekintézmények is — zárta 
le az elmúlt esztendő ered-
ményeinek ismertetését az 
előadó. Befejezésként pedig 
rámutatott, hogy az idei 
évre meghatározott, a köz-
vélemény előtt ismert ter-
vek teljesítése semmivel 
sem lesz könnyebb feladat, 
mint volt a tavalyi program 
realizálása. Főként az első 
félévben kell igen nagv erő-
feszítéseket tenni gazdasa-
gunk minden szférájában, s 
az ehhez szükséges társa-
dalmi mozgósításhoz segí -
séget kért a Hazafias Nép-
front megyei bizottságától, 
annak aktivistáitól. 

Á játékautomatákról 
Tájékoztató az Álla mi Ifjúsági Bizottságnál 

!Az elmúlt másfél-két év-
ben gombamód szaporodnak 
hazánkban az elektronikus 
jatékautomaták. Működésü-
ket számos nemkívánatos 
jelenség kíséri, ezért az Ál-
lami Ifjúsági Bizottság 
szükségesnek tartotta, hogy 
állást foglaljon a játékau-
tomatákról. Szerdán, a bi-
zottság székházában rende-
zett sajtótájékoztatón Lóska 
Szilárd, az Állami Ifjúsági 
Bizottság titkárhelyettese 
elmondta: a KISZ KB 
1980-ban foglalkozott az if-
júság szórakozásának kér-
déseivel, s a testület indo-
koltnak tartotta, hogy a 
szabad idő hasznos eltölté-
sének egyik formáiaként 
vál janak szélesebb körben 
elérhetővé a fiatalok között 
a népszerű elektronikus já-
tékok. Hasonló véleményt 
képviselt egv évvel később 
az Állami Ifjúsági Bizott-
ság. azonban mindkét tes-
tület már akkor hangoztat-
ta. hogv olyan játékgépekre 
van szükség, amelyek fej-
lesztik a fiatalok képessé-
geit. készségeit. 

Az azóta eltelt időszak-
ban sokfaj ta iátékautomata 
került az országba, s a ma 
már magánvállalkozók által 
is üzemeltetett játékklu-
bokba. Egy részük, az úav-
neve?°tt nyerőautomaták ki-
mondottan károiak a puer-
mekek a fir*"iok személyi-
ségének fejlődésére. A já-
tékok másik csooo'-tea a 
szórakoztatást szolgába. ne-
velési szempontból ..hatás-
talan". míg a harmadik ka-
tegóriába tartoznak azok a 
berendezések. n m el vek 
ugyan pénzzel működnek 
de fejlesztik a kézügyességet 
a reflexeket, a kreativitást 

Az elmúlt hónanokban az . 
Állami Ifiúsási Bizottság-
hoz is sok ielzés érkezeit 
hoav az elsősorban vyerő. 
automatákat üzemeltető já-
téktermek rossz hatásvak a 
körvvéken élő. tanuló fia-
talokra. A bizottság mun-
katársai informálódtak a 
Fővárosi Tanács illetékesei-
től. s maguk is megismer-
kedtek jó néhány, játékte-
rem körülményeivel. Azt 
tapasztalták, hogv a helyi-
ségek kulturáltsága néhány 
kivételtől eltekintve nem 

megfelelő, s a fiatalok egy 
része szinte minden szabad 
idejét a ..pénznyelő gépek" 
mellett tölti. 

Mindezek alapján az Ál-
lami Ifjúsági Bizottság 
kezdeményezi — jelentették 
be —. hogy nyerőautoma-
tákat csak ott, olyan szó-
rakozóhelyeken szerelhesse-
nek fel, ahol fiatalkorúak 
eleve nem tartózkodhatnak. 
Ugyancsak javasolta az 
ÁIB; amíg a káros hatású 
játékok nem tűnnek el a 
már működő klubokból, úgy 

Javul a műtrágyák 
minősége 

A mezőgazdasági üzemek 
a korábbiaknál több jó mi-
nőségű műtrágyát kérnek az 
ipartól, mert az évente 
gyártott több mint három-
millió tonna nitrogén, illet-
ve foszfor alapú műtrágyá-
nak csaknem egynegyede 
még mindig nem kifogásta-
lan minőségű. 

Több vállalatnál korsze-
rűsítették a gyártási eljá-
rást. illetve olyan berende-
zéseket állítottak munkába, 
amelyek segítségével csök-
kenthetik a termékek ned-
vességtartalmát. s így a mű-
trágya a korábbiaknál to-
vább tárolható a minőség 
romlása nélkül. A Tiszai 
Vegyi Kombinátban példá-
ul a műszaki fejlesztés 
eredményeként az utóbbi 
hónapokban az ammónium-
nitrát műtrágya nedvesség-
tartalmát a korábbi 0.8 szá-
zalékról 0,4—0,6 százalékra 
mérsékelték. Ezenkívül 
olyan kezelési módszert is 
bevezettek, amely lehetővé 
teszi, hogy a műtrágyát ká-
rosodás nélkül akár a sza-
badban is tárolhassák. A 
szemcsenagyság egyenletes-
ségén javít, hogy a műtrá-
gyák portartalma is csök-
kent. A Tiszai Vegyi Kom-
binát egyik célja, hogy az 
1984-re tervezett 520 ezer 
tonna nitrogén tartalmú 
műtrágya teljes egészébea 

A megvei pártbizottság első t i tkárának előadásához 
hozzászólt, vagv kérdést tett fel az előadóhoz Márton 
Sándor, a szentesi Árpád Tsz főkönyvelője: Borbás Istvá >, 
a zákánvszéki szakszövetkezet elnöke: Nagy Sándor sze -
vári iskolaigazgató: dr. Dömötör János vásárhelyi múz • 
umigazgató: Dovalovszki Jánosné pitvarosi; Lencse Imr: 
székkutasi népfrontbizottsági tagok: Katona Sándor nyu -
díias. Zentai Gyula, mórahalmi nagyközségi népfrontbi-
zottsági ti tkár és dr. Berencsi György szegedi orvospro« 
fesszor. 

A kérdésekre adott válaszokat követően a Hazafias 
Népfront Csongrád megyei bizottsága egyhangúlag elfo-
gadta a tömegmozgalom ez évi. megvei gazdaságpolitikai 
feladatait tartalmazó előterjesztést, valamint a bizottság 
és elnökségének első félévi munkaprogramját . 

B. N. 


